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一、綜合測驗（單選題，每題 3 分，共 30 分） 

1. 下列史傳性散文的敘述何者正確？（A）《春秋》是編年體（B）《國語》屬紀事本末體（C）《左傳》是紀傳體 

（D）《資治通鑑》是明代記事實錄 

2. 就孟子所言「君子有三樂」的敘述，下列何者為非？ （A）仰不愧於天，俯不怍於人（B）得天下英才而教之 

（C）以不忍人之心王天下（D）父母俱存，兄弟無故 

3. 下列成語及其配合寓言出處，何者為非？（A）《莊子》「庖丁解牛」（B）《列子》「朝三暮四」（C）《老子》「大 

器晚成」（D）《韓非子》「郢書燕說」 

4. 下列神話人物及其事蹟，何者正確？（A）造人補天—女媧（B）竊息壤以堙洪水—夏禹（C）怒觸不周山—夸父 

（D）開天闢地—盤瓠 

   閱讀《詩經》〈鄘風‧相鼠〉一詩，回答 5～6 題 

 

 

 

 

5. 本詩之主旨表達（A）對鼠輩橫行束手無策（B）歌頌「人性」優於「鼠性」（C）痛駡統治階級等貴族荒淫無恥， 

連老鼠也不如（D）斥責「相鼠」貪得無厭 

6. 關於本詩詞語及寫作技巧，何者為非？（A）「無儀」，指外表（B）「無止（恥）」，指內心（C）「無禮」，指行為 

（D）以鼠喻人，是《詩經》六義中「比」筆 

7. 下列含有器官的成語形容人、事、物的意義，何者用法錯誤？（A）「推心置腹」比喻待人真心誠意。（B）「目無 

全牛」比喻技藝純熟高超。（C）「黃口小兒」比喻淺薄幼稚的人。（D）「耳餐目食」比喻酖溺於聲色場所 

8. 下列各組成語的關係，何者與其他三者不同？（A）蜀犬吠日／吳牛喘月（B）怙惡不悛／聞過則喜（C）尸位素 

餐／伴食中書 （D）心有餘悸／驚弓之鳥 

9. 修辭學有「排比」之法，是將三個或三個以上結構相似的句子，意義相關的語句，成串地排在一起，借以加強語 

意，增強語勢。據此，下列何者屬「排比」之法？（A）靖康恥，猶未雪；臣子恨，何時滅。（岳飛〈滿江紅〉）（B）

律己，宜帶秋氣：處世，宜帶春氣。（張潮《幽夢影》）（C）子絕四：「無意、無必、無固、無我」（論語〈子罕〉）（D）

惟江上之清風，與山上之明月；耳得之而為聲，目遇之而成色。（蘇賦 赤壁賦） 

10. 下列書信稱謂何者正確？（A）書信中出現自己的晚輩要加「舍」字（B）書信中稱呼自己的父母時要加「尊」字

（C）書信中稱呼別人的晚輩要加「家」字（D）信中稱呼自己的兄弟姊妹要加「敝」字 

 

二、詞意組合題：依據下列文意，在（）中填入參考選項最適合的答案，30％ 

參考選項： 

A.甘蔗 B.足蹄腹背 C.踢腿翻身 D.摟 E.香蕉 
F.鳳梨 G.睡眼 H.雨水 I.頑皮的孩子 J.蘋果 

L.立春 M.西瓜 N.蘿蔔 O.龍眼.  P.蓮霧 

 

水牛靜伏／清溪緩緩流過牠的（1）／如台灣，磐石安置在大海中／牛毛般的（2）降下／落在牠褐黑的皮膚／多汗孔

的肌膚…… 

犁耙牽引／一畝畝一頃頃的田土（3）／睜開童濛的（4）了／攝氏十五度吹東北季風／祖先明示（5）／溝水湧向田央，

地氣上騰／萌芽的稻種如（6）／被木鏝輕輕（7）進懷裡 

早熟的（8）懷藏甜蜜的心事／白胖的（9）渴望除去厚重的泥襖／當（10）展笑臉，鳳梨吐出青澀的愛意／天地和同

美麗的正月／雨水從曆書下到田裡／從童年的夢流至筆下（選自陳義芝〈雨水臺灣〉） 

相鼠有皮，人而無儀。人而無儀，不死何為。相鼠有齒，人而無止。人而無止，不死何俟。相鼠有體，人而無

禮。人而無禮，胡不遄死。 
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三、閱讀測驗 15％ 

A.閱讀下面故事，回答 1～3 題 

 

 

 

 

1. 本篇文章的體裁是屬於（A）唐人傳奇（B）志人小說（C）短篇擬話本（D）志怪小說 

2. 文中楊林入夢的關鍵是甚麼？（A）廟巫（B）柏枕（C）趙太尉（D）焦湖廟 

3. 下列哪一個成語最適合本文主旨（A）黃粱一夢（B）華胥之夢（C）夢筆生花（D）北夢瑣言 

 

B. 閱讀下面散曲，回答 4～5 題 

 

 

 

 

4. 下列選項何者非作者的意旨（A）喟嘆功名利祿如鏡花水月（B）肯定子牙、張華等人的歷史功業（C）嚮往漁父 

、樵夫閑適的生活（D）辭官隱退、遠離是非，才是上策。 
5. 此首小令所借用的典故有幾個（A）4 個（B）5 個（C）6 個（D）3 個 

 

四、閱讀寫作 25％ 

閱讀下列詩句，回答問題並寫作 

 

森森青翠的深處，是誰／私藏了這一泓明媚 

只讓童話來投影／不許世界偷窺 

山之重圍是不會洩密的／懸夢的吊橋也不會 

驚疑是怎麼誤闖進來的／正想問一問閒鷺／這反常的靜有什麼天機 

只見夕涼的長鏡上／悠悠扇起了一羽素白／拍著空闊的浩淼 

斜 

   斜 

      渡 

        去 

                        （見余光中〈苗栗明德水庫〉）  

 
1. 試從主與客、動態與靜態、季節與感官感受之聯繫，說明詩人所構築的明德水庫之美。10％ 

2. 本詩是詩人對台灣山水景物的禮讚，請以「擁抱台灣、故鄉……」為題，書寫一篇遊記。15％（字數至少 300 字） 

宋世，焦湖廟有一柏枕，或云玉枕，枕有小坼。時單父縣人楊林為賈客，至廟祈求。廟巫謂曰：君欲好婚否？林

曰：幸甚。巫即遣林近枕邊，因入坼中。遂見朱樓瓊室，有趙太尉在其中，即嫁女與林，生六子，皆為秘書郎。

歷數十年，並無歸思之志。忽如夢覺，猶在枕旁，林愴然久之。（見劉義慶／《幽明錄》〈楊林〉） 

忘憂草，含笑花，勸君聞早冠宜掛。那裡也能言陸賈，那裡也良謀子牙，那裡也豪氣張華，千古是非心，一夕漁樵話。

（白樸／雙調【慶東原】） 
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I. Select the best answer to complete the sentence. 選擇題: 共 25 題，一題兩分。 

1. Your husband has never been to Canada, __________ he? 

(A) has     (B) hasn’t     (C) is     (D) isn’t 

2.  I don’t know why there ________ always someone who forgets to close the door. We must be more careful. 

 (A) have     (B) has     (C) is     (D) are 

3. John, I’m so sorry that you _________ the game, but I’m sure you will win next time. 

(A) won     (B) lost     (C) play     (D) bought 

4. She forgot her umbrella, so she’s not going to leave _________ the weather clears up a bit. 

(A) when     (B) since     (C) until     (D) after 

5. The two boys were in trouble for ________ in class again. 

(A) talk     (B) talking     (C) to talk     (D) talked 

6. The woman _________ purse was stolen called the police and got her purse back. 

 (A) who     (B) that     (C) which     (D) whose 

7. Actually, I _____________ drinking fresh juice to sweet soda. 

 (A) like     (B) prefer     (C) enjoy      (D) would rather 

8. Tina has spent half her life _________ this house, but now she wants to give up. 

 (A) builds     (B) built     (C) to build     (D) building 

9. We have to finish this project __________ we like it or not. 

 (A) when     (B) that      (C) whether     (D) how 

10. If you had ___________ me that it was her birthday yesterday, I would have bought her some flowers. 

(A) reminded     (B) remembered     (C) repeated     (D) recalled 

11. It took me several months to get used to _________ my messages by email. 

(A) send     (B) sending     (C) have sent     (D) be sent 

12. With the new software, our accountant will no longer need to spend so much time __________ new data. 

(A) enter     (B) to enter     (C) entered     (D) entering 

13. I have been looking all over for my passport. I cannot find it _______________. 

(A) nowhere     (B) anywhere     (C) somewhere     (D) everywhere 

14. If they had designed a more advanced product at an attractive price, they ____________ a larger market share.  

(A) had gained     (B) will have gained     (C) would have gained     (D) would have been gained 

15. Let me introduce you to Ms. Smith who is the personal assistant __________ Johnson. 

(A)  of     (B) to     (C) at     (D) from  

16. All _________ spare parts are usually replaced free of charge. 

(A) abusive     (B) tentative     (C) defective     (D) incentive 

17. Mary is looking for a job in ______ advertising or public relations. 

(A) both     (B) or     (C) neither     (D) either 

18. I cannot work at home because there are too many ______________ there. 

(A) attractions     (B) detractors     (C) distractions    (D) contractors 

19. Please complete the paperwork before _____________ in line. 

(A) to stand     (B) be     (C) wait     (D) getting 

20. Although I was angry, I could not help _____________ at his excuse. 

(A) to laugh     (B) laughter     (C) laughing     (D) laughed 

21. The young intern who was hired last month is quite _________ about accounting. 

(A) known     (B) knowing     (C) knowledge     (D) knowledgeable 
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22. I have a lot of work to do this afternoon, so please do not phone me _______ it is something urgent. 

(A) if     (B) even     (C) unless     (D) despite 

23. In order to reduce costs, the company decided to _________ two hundred assembly line workers. 

(A) fulfill     (B) devise     (C) lay off     (D) take over 

24. The detailed specifications must be _______________ before the end of the year.  

(A) attended     (B) reminded     (C) committed     (D) submitted 

25. He still has trouble following a conversation with native English speakers, but he can make himself ________ pretty well. 

(A)  understood     (B) understand     (C) to understand     (D) understanding 

 

II. Select the word that best completes each blank. 段落填空: 共 15 題，一題 2 分。 

A.    All of Tom’s friends loved his great sense of humor. When people were in __(26)__, his jokes always lifted their spirits 

__27__. Tom’s friends always liked being cheered up quickly. Some of Tom’s friends often feel quite __28__ because of 

something bad. After spending just a little bit of time with Tom, __29__, these extra sad friends stopped __30__ right away.   

 

26. (A) depressed     (B) a silver lining     (C) a bad mood     (D) good company 

27. (A) on time     (B) at time     (C) out of time     (D) in no time 

28. (A) happy     (B) silly     (C) blue     (D) embarrassed 

29. (A) so     (B) but     (C) however     (D) whatever 

30. (A) frown     (B) frowned     (C) frowns     (D) frowning 

 

B.                                ATTENTION ALL EMPLOYEES 

Our office is collecting money for the __(31)__ of last week’s terrible floods. Many people in our city lost their homes 

and all their __(32)__ in the floods. We would like to send money to help them. If you wish to make a __(33)__, please 

bring a check or cash to Mr. Kim in Human Resources before 5:00 on Friday. We __(34)__ a check in the name of 

everyone in the office to the Flood Fund. 

 

31. (A) observers     (B) victims     (C) planners     (D) reporters 

32. (A) possesses     (B) possessed     (C) possessing     (D) possessions 

33. (A) cake     (B) friend     (C) salary     (D) donation 

34. (A) send     (B) sent     (C) will send     (D) might send 

 

C.    Our prestigious international law firm is currently looking for a junior bilingual, legal assistant to work in its corporate 

law department based in Tokyo. Your work __(35)__ will include classic secretarial tasks __(36)__ managing the diary, 

filtering calls and correspondence, welcoming clients, proofreading legal documents and __(37)__ the software with new 

legislative developments. Working __(38)__ with three lawyers, you will act as an interface between the company and its 

international clients. 

At least three years’ previous experience required, __(39)__ in a globally renowned law firm. The ideal candidate is 

proactive, reliable, capable to prioritizing tasks and will never __(40)__ an important deadline. 

 

35. (A) colleagues    (B) commodities     (C) duties       (D) principles 

36. (A) likely to      (B) such as         (C) so that       (D) in order to 

37. (A) update       (B) updates         (C) updated      (D) updating 

38. (A) close        (B) closer          (C) closing       (D) closely 
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39. (A) preferred     (B) preferring       (C) preferable     (D) preferably 

40. (A) miss        (B) cross           (C) pass          (D) meet 

 

 

III. Reading Comprehension. 閱讀測驗: 共 10 題，一題 2 分。 

A.    People are buying more cell phones. The country’s largest cell phone company, Phonecom, reported its sales numbers 

yesterday. This year it has sold 38% more cell phones than it did last year. It has sold 25% of its phones to government 

offices, 40% to private companies, and 35% to individuals for personal use. 

 

41. What does this report tell us? 

(A) Government offices bought fewer cell phones last year.  (B) Cell phones are more expensive this year than last year. 

(C) A phone company has sold 38,000 phones this year.     (D) This year people bought more cell phones than last year. 

42. What is Phonecom? 

(A) A large cell phone company.  (B) A government office  (C) A marketing company  (D) A telephone store 

43. Which group has bought the most cell phones?   

(A) Government offices  (B) Private companies  (C) Individuals  (D) Phone companies 

44. The word “reported” in line 1 is closest in meaning to  

(A) stood by  (B) increased  (C) denied  (D) announced 

 

B.                                      ATTENTION ALL EMPLOYEES 

We have 20 free tickets for the National Championship tennis match next Friday evening. If you are interested in these 

tickets, please contact Mr. Green in the accounting office before 5:00 PM on Wednesday. We can allow up to 4 tickets per 

employee.  

 

45. When can the tickets be used? 

   (A) Before Wednesday   (B) Wednesday at 5:00 PM  (C) Friday at 5:00 PM  (D) Next Friday evening 

46. How many tickets can one employee get? 

   (A) 1     (B) 4     (C) 5     (D) 20 

 

C.                                    DO YOU DRINK TOO MUCH COFFEE? 

How much coffee is too much? Most doctors say one cup a day is more than enough. However, most people who work in 

offices drink two or more cups a day. Many drink coffee during breaks, at lunch, and on their way to and from work. On the 

other hand, most people don’t drink enough water. This is especially a problem for coffee drinkers. When people drink coffee, 

they don’t drink water. Most doctors agree that everyone should drink at least eight glasses of water a day. 

 

47. What type of reading is this? 

   (A) A letter      (B) A table     (C) An article     (D) A memo 

48. How much coffee should people drink a day?  

   (A) One cup or less      (B) More than one cup     (C) Two or more cups     (D) At least three cups 

49. The word “especially” in line 3 is closest in meaning to  

   (A) only     (B) never     (C) hardly     (D) particularly 

50. How much water should people drink every day? 

(A) Less than four glasses (B) Eight or more glasses  (C) One glass for every cup of coffee  (D) No more than two glasses 




